

VOLUME 41, NUMBER 1
January 2024

ISSN 0189 - 160X

WAJM

WEST AFRICAN JOURNAL OF MEDICINE

ORIGINALITY AND EXCELLENCE IN MEDICINE AND SURGERY



OFFICIAL PUBLICATION OF
THE WEST AFRICAN COLLEGE OF PHYSICIANS *AND*
WEST AFRICAN COLLEGE OF SURGEONS



www.wajmed.org



TABLE OF CONTENTS

GENERAL INFORMATION	1C
INFORMATION FOR AUTHORS	1F
EDITORIAL NOTE: Strengthening Health Systems Toward the Control of Neglected Tropical Diseases and other Health Challenges - Gregory Erhabor	1
Unmet Need for Care of Older Persons in our Healthcare System Oladipupo O. Fakoya, Ogugua Osi-Ogbu, Temitope O. Olajubu	3
ORIGINAL ARTICLES	
First and Second Waves of Covid-19: A Comparative Study of the Clinical Presentation and Outcome among Hospitalized Patients in Lagos Nigeria O. A. Adejumo, S. Adesola, B. I. Adebayo, W. B. Mutiu, I. A. Abdus-Salam, B. A. Saka, T. Ogunniyan, O. D. Oladokun, O. B. Oluwadun, J. O. Bamidele, A. V. Adetola, O. A. Osundaro, F. O. Ogunsakin, E. B. Agbana, T. Femi-Adebayo, O. M. Oyadotun, A. Bowale	7
Knowledge and Practice of the Referral System under the National Health Insurance Scheme among Medical and Dental Practitioners of A Large-Accredited Facility in Kano, Nigeria G. C. Michael, A. U. Gajida, B. A. Grema, I. S. Abubakar, I. Aliyu, K. U. Omeje, I. M. Inuwa, A. Ajiya, M. S. Kurawa, M. A. Ramalan, S. T. Tanimu, A. K. Suleiman	16
Assessment of Right Ventricular Systolic Function using Tricuspid Annular Plane Systolic Excursion (TAPSE) among HIV Patients on HAART and Its Relationship with Viral Load and CD4 Cell Count M. M. Baba, F. Buba, M. A. Talle, M. A. Garbati, Habu Abdul	25
Kidney Function in Hypertensive Patients with Left Ventricular Hypertrophy I. N. Mba, B. Basil, B. Myke-Mbata, O. A. Olayanju, A. Faleye, S. A. Adebisi	30
Exposure History, Post-Exposure Prophylaxis Use, and Clinical Characteristics of Human Rabies Cases: A Twelve-Year Retrospective Review at a Tertiary Facility in Ghana P. Puplampu, A. A. Asare, N. A. H Seneadza V. J. Ganu	36
Influence of Adhesive Incise Drape Use on Surgical Site Infection Rates in Contaminated and Dirty Abdominal Operations A. A. Adeleke, O. Olasehinde, A. O. Adisa	42
Haematological Indices and Iron Status in Pre-Dialysis Chronic Kidney Disease Patients I. R. Edeki, E. I. Unuigbe, E. I. Okaka	48
Compliance With Guidelines on Seasonal Malaria Chemoprevention in Kwara State, Northcentral Nigeria C. O. Agomo, E. Shekarau, N. C. Ogbulafor, N. Abdullahi, B. Oyetunji, C. Okoronkwo, P. Uhomoibhi, O. A. Mokuolu	55
Relationship between Lifestyle Indicators and Un-investigated Dyspepsia Among Adult Patients in a Primary Care Setting in Northern Nigeria B. B. Fatusin, A. J. Fatusin, B. A. Grema, O. T. Lewechi-Uke, A. Abubarkar, S. Apanisile, M. Baura, Z. Dannina	65
Risk Factors of Metabolic Syndrome among Normal Weight Adolescents in Lagos, Nigeria O. A. Moronkola, E. E. Oyenusu, A. O. Oduwole, U. A. Sanni	74
CASE REPORT	
Intrathoracic Transposition of a Pedicled Latissimus Dorsi Muscle Flap for Complicated Chronic Empyema Thoracis: A Plea for its Popularity in our Subregion I. I. Aioke, V. T. Ayongo	82
Differential Clubbing and a Triad of Patent Ductus Arteriosus, Ventricular Septal Defect and Supravalvular Ring Mitral Stenosis: A Case Report C. O. Osagie, Okechukwu S. Ogah, Akinyemi Aje, A. A. Adebiyi, A. M. Adeoye, O. O. Oladapo, B. E. Adebayo	87
Typhoid Fever Presenting with Ileal Perforation and Gastric Perforation M. M. Muhammed, K. J. Bwala, J. O. Okoruwa	92
Squamous Cell Carcinoma of the Supraglottis Presenting as Hoarseness Tobe Momah, Olusegun Lijofe	97
MISCELLANEOUS	
Beyond the Shadows: Strengthening Nigeria's Health System in the Wake of Lassa Fever and Covid-19 Challenges E. A. Tobin, O. I. Edeawe, S. Abah	100
INDEX TO VOLUME 41, NO. 1, 2024	
Author Index	104
Subject Index	105



Influence of Adhesive Incise Drape Use on Surgical Site Infection Rates in Contaminated and Dirty Abdominal Operations

Influence de L'Utilisation de Draps Incisifs Adhésifs sur les Taux d'Infections du Site Chirurgical dans les Opérations Abdominales Contaminées et Sales

^{1*}A. A. Adeleke, ^{1,2}O. Olasehinde, ^{1,2}A. O. Adisa

ABSTRACT

BACKGROUND: Surgical Site Infection (SSI) remains the most common cause of Healthcare Associated Infections (HCAIs). In particular, contaminated and dirty abdominal wounds are attended by a high rate of SSI which in turn is associated with a huge burden on patients, caregivers and the entire health care system.

OBJECTIVE: To compare SSI rates following the use of iodine impregnated adhesive incise drapes (Ioban) with routine conventional drapes in contaminated and dirty abdominal surgical wounds in a Nigerian tertiary hospital.

METHODOLOGY: Consecutive, consenting adult patients who underwent laparotomy for cases classified as contaminated and dirty were prospectively enrolled into the study. Patients in the investigation arm had in addition to conventional drapes, iodine impregnated adhesive incise drapes (Ioban) applied on the skin of the abdomen through which incisions were made, while patients in the control arm only had routine conventional drapes applied. All patients were followed up to 30 days after operation. Surgical site infection rates were compared between the two groups.

RESULTS: Sixty-two consecutive patients were enrolled into this study, of which 55 completed the 30 days follow-up. The mean ages of patients in the two groups were 37.96 ± 19.59 years and 36.74 ± 16.93 year ($p=0.81$). Males were 36 (65.5%) and females were 19 (34.5%). Overall, 30 (54.5%) patients had surgical site infection (SSI) in this study. Thirteen (46.4%) patients had SSI in iodine impregnated adhesive incise drape group while 17 (63%) patients had SSI in the conventional drape group, a difference that was not statistically significant ($p=0.22$). The most commonly isolated organism from infected wounds was Klebsiella species.

CONCLUSION: The use of iodine-impregnated surgical incise drape was associated with a lower, though non-statistically significant SSI rates compared to the use of conventional drapes. This marginal benefit will require a larger population study to examine its potential cost-effectiveness in our setting. **WAJM 2024; 41 (1): 42 - 48.**

KEYWORDS: Contaminated and dirty wounds, Adhesive incise drape, Surgical Site Infection (SSI)

RÉSUMÉ

CONTEXTE: L'infection du site chirurgical (ISC) reste la cause la plus courante des infections associées aux soins de santé (IASC). En particulier, les plaies abdominales contaminées et sales sont associées à un taux élevé d'ISC, ce qui entraîne une charge importante pour les patients, les soignants et l'ensemble du système de santé.

OBJECTIF: Comparer les taux d'ISC après l'utilisation de draps incisifs adhésifs imprégnés d'iode (Ioban) avec des draps conventionnels habituels dans les plaies chirurgicales abdominales contaminées et sales dans un hôpital tertiaire nigérien.

MÉTHODOLOGIE: Des patients adultes consécutifs et consentants qui ont subi une laparotomie pour des cas classés comme contaminés et sales ont été inscrits de manière prospective dans l'étude. Les patients dans le groupe d'investigation avaient, en plus des draps conventionnels, des draps incisifs adhésifs imprégnés d'iode (Ioban) appliqués sur la peau de l'abdomen à travers laquelle les incisions ont été faites, tandis que les patients dans le groupe témoin n'avaient que des draps conventionnels habituels appliqués. Tous les patients ont été suivis pendant 30 jours après l'opération. Les taux d'infection du site chirurgical ont été comparés entre les deux groupes.

RÉSULTATS: Soixante-deux patients consécutifs ont été inscrits dans cette étude, dont 55 ont terminé le suivi de 30 jours. L'âge moyen des patients dans les deux groupes était de $37,96 \pm 19,59$ ans et $36,74 \pm 16,93$ ans ($p=0,81$). Les hommes étaient au nombre de 36 (65,5%) et les femmes de 19 (34,5%). Globalement, 30 (54,5%) patients ont présenté une infection du site chirurgical (ISC) dans cette étude. Treize (46,4%) patients ont présenté une ISC dans le groupe avec draps incisifs adhésifs imprégnés d'iode, tandis que 17 (63%) patients ont présenté une ISC dans le groupe avec draps conventionnels, une différence qui n'était pas statistiquement significative ($p=0,22$). L'organisme le plus fréquemment isolé dans les plaies infectées était l'espèce Klebsiella.

CONCLUSION: L'utilisation de draps incisifs chirurgicaux imprégnés d'iode était associée à des taux d'ISC plus bas, bien que non statistiquement significatifs, par rapport à l'utilisation de draps conventionnels. Cet avantage marginal nécessitera une étude avec une population plus importante pour examiner son potentiel de rentabilité dans notre contexte. **WAJM 2024; 41 (1): 42 - 48.**

MOTS-CLÉS: Plaies contaminées et sales, Drap incisif adhésif, Infection du site chirurgical (ISC)

¹Department of Surgery, Obafemi Awolowo University Teaching Hospitals Complex, Ile-Ife.

²Department of Surgery, Obafemi Awolowo University, Ile-Ife. Osun State, Nigeria.

Correspondence: Dr. A. A. Adeleke, Department of Surgery, Obafemi Awolowo University Teaching Hospitals Complex, PMB 5538, Ile-Ife, Nigeria.
Phone number: + 2348039626056 E-mail: depeju12@gmail.com